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SOBRE EL CDA+S21. Bartumeu considera que la co-
alició va ajudar “innecessàriament” al Partit Liberal 
en l’elecció de la Sindicatura.

VALL DEL MADRIU. El PS està treballant intensament 
en una llei específica per a la vall i en una proposició 
de llei de conservació de la natura.

DIÀLEG AMB MARTÍ. El cap de l’oposició va reite-
rar la línia de diàleg oberta amb Antoni Martí, a 
través del Josep Maria Beal.

Durant el VII Congrés So-
cialdemòcrata va quedar palès 
que es treballarà amb Reno-
vació Democràtica i GUPI per 
consolidar l’Alternativa...

Vaig presentar una moció que 
va ser aprovada i va en la línia de 
dir que el que no pot fer el Par-
tit Socialdemòcrata, són aliances 
circumstancials lligades a un 
escrutini concret. I més concre-
tament si vam fer l’Alternativa, 
que és un pacte de legislatura i 
de Govern amb un programa 
clar, el que no s’entendria és que 
arribades les comunals no es re-
conduís i es consolidés la coali-
ció. La meva proposta, que era 
compartida pel comitè executiu 
i per la gran majoria del Par-
tit per no dir l’unanimitat de la 
formació és reforçar l’Alternati-
va com a instrument de coordi-
nació i de projecte de futur dels 
progressistes d’aquest país. Per 
tant, el mandat que es va donar 
a l’executiu i al directiu és treba-
llar amb Renovació Democràtica 
i GUPI i, amb altres persones o 
col·lectius que s’hi vulguin afe-
gir per preparar les properes co-
munals. L’Alternativa té l’opció 
de consolidar-se i, per tant de 
ser el futur govern d’aquest país 
i també de portar més comuns al 
costat del progrés i no del con-
servadorisme. Ho fem per plan-
tar cara a una mala manera de 
fer però amb programa alterna-
tiu al costat.

D’això se n’extreu que el PS 
vol arribar a ser el pal de paller 
del centreesquerre?

Defensant la moció davant 
del Congrés vaig dir-ho en altres 
paraules, entenia que el PS havia 
de liderar aquesta alternativa de 

centreesquerra i que per liderar-
la els resultats electorals ens de-
mostraven que sense el PS no es 
podia plantejar una alternativa. 
En tot cas, al PS li convenia ei-
xamplar les fronteres de l’Alter-
nativa per fer-la consistent i sol-
vent. Crec que amb els resultats 
electorals a la mà ja no cal que 
reivindiquem el pal de paller, 
sinó que ens correspon. 

Li preocupa que hi hagi col-
lectius que estiguin més a l’es-
querra que el Partit Sociademò-
crata?

No, al contrari, crec que és 
bo que en aquest país cada dia 
hi hagi uns plantejaments pro-
gramàtics i, per tant, ideològics 
més enllà de les persones. El PS 
vol agafar un ampli espectre des 
del centre cap a l’esquerra. Tam-
poc pretén arribar a l’extrema 
esquerra ni a postures que sense 
ser d’extrema esquerra vulguin 
ser d’una radicalitat profunda. 
Nosaltres som l’esquerra refor-
mista i som socialdemòcrates no 
som ni socialiberals ni socialre-
volucionaris. Per tant, si al costat 
de la socialdemocràcia hi ha so-
cials radicals en el sentit positiu i 
democràtic de la paraula no ens 
preocupa.

Després de les eleccions, on 
es van treure uns bons resul-
tats electorals, en el Congrés 
la imatge que es va donar és la 
d’un Partit Socialdemòcrata que 
creix, que debat en profunditat 
temes actuals i amb una cohesió 
interna. Es pot dir que el partit 
està plenament cohesionat?

Com tot partit democràtic no 
només hi ha el debat intern sinó 
la llibertat de cadascú per poder 
portar la seva discrepància fins 
a uns nivells elevats de confron-

tació política interna. Però crec 
que tot el que havíem de discu-
tir ja ho tenim discutit. Ara no 
ens cal analitzar gran cosa sobre 
com hem de plantejar el funcio-
nament del partit ni sobre quina 
és la identitat socialdemòcrata i 
europeista de la formació i, per 
tant, ara estem discutint més 
qüestions de societat i de verte-
bració de l’alternativa política. 
Crec que el partit està en un bon 
moment. 

Per tant, vostè considera que 
el seu és un lideratge més que 
consolidat?

Crec que els resultats electo-
rals, l’evolució del partit i el fet 
que hi hagi noves adhesions a la 
formació demostra que el partit 
no es va equivocar escollint el 
seu cap de llista. En tot cas, líders 
indiscutibles no n’hi ha enlloc i a 
casa nostra tampoc. 

Creu que s’està produint una 
crisi dins les files del Partit Li-
beral?

Com a observador consta-
to que hi ha un esquinçament 
important. Nosaltres tenim la 
possibilitat dins dels estatuts i 
dins de l’evolució del partit que 
es puguin organitzar diferents 
corrents. Crec que actualment 
no hi ha cap necessitat d’estruc-
turar internament cap mena de 
confrontació perquè tenim un 
comitè directiu que és molt plu-
ral i és un parlament del partit i 
allà tothom pot dir el que cregui 
convenient. Més d’una vegada el 
comitè directiu ens ha assenyalat 
com una via al grup parlamenta-
ri i, per tant, a l’executiva de re-
truc que no era la que nosaltres 
havíem portat exactament. 

Després de les sessions de 
control a l’acció de Govern s’es-
tà constatant l’oposició ferma 
que estan duent a terme els so-

cialdemòcrates.
Nosaltres exercirem la nostra 

feina d’oposició clara. D’alguna 
manera per arribar a la conclu-
sió que havíem de reforçar l’Al-
ternativa vaig assenyalar que els 
ciutadans esperen de nosaltres 
que fem una oposició útil i que 
fem propostes i una oposició 
frontal clara i ben feta, el que la 
gent no vol són les mitges tintes. 
Nosaltres no estem a Casa de la 
Vall ni els ciutadans ens han en-
viat per riure les gràcies a la po-
lítica liberal sinó per plantar cara 
i per demostrar que hi ha una 
política alternativa. 

Quina valoració en fa dels 
més de cent dies de govern 
d’Albert Pintat?

Bé, crec que es comença a 
apropar l’hora de la veritat, pri-
mer perquè tindrem un debat so

‘La majoria social d’aquest país no 
vol un govern liberal monocolor’

MÒNICA LLORENS

Jaume Bartumeu, al seu despatx del grup parlamentari. 

Passats els cent dies d’Albert Pintat al capdavant de l’Executiva, 
Jaume Bartumeu descriu la situació del Partit Liberal de “difícil” 
i posa en dubte la voluntat del cap de Govern de tirar endavant 

una política d’Estat compartida. L’acció dels socialdemòcrates 
dins l’arc parlamentari serà la pròpia d’una oposició que vol dei-
xar constància d’un projecte “alternatiu” de país.

A.R./M.B.
ANDORRA LA VELLA

ENTREVISTA A JAUME BARTUMEU 

> “Sense el PS no 
es podria haver 
plantejat una 
Alternativa”

> “El que no pot fer 
el PS són aliances 
circumstancials 
lligades a un 
escrutini concret”

> “Els ciutadans 
esperen de nosaltres 
que fem una 
oposició útil i amb 
propostes”
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bre el pressupost on no es podrà 
dissimular més la fallida tècnica 
de les finances públiques i, se-
gon, perquè s’han anat allargant 
aquests cent dies amb l’excusa 
del calendari, perquè hi havia 
l’estiu pel mig. Albert Pintat, 
per la situació política que té 
amb aquest empat tècnic, que 
no vol acabar de reconèixer, afe-
git a la nostra anàlisi que la majo-
ria social d’aquest país no vol un 
govern liberal monocolor, està 
en una situació política difícil. 
Si a tot això hi afegim l’esquin-
çament intern i de portes enfora 
del Partit Liberal crec que està en 
una situació difícil i li costa de 
prendre decisions i això cada dia 
es notarà més. 

Quan parla de fer oposició 
responsable però també frontal, 
a què es refereix?

Que més enllà dels estrictes 
àmbits on hi pugui haver una 
política d’Estat compartida, cada 
dia tinc més dubtes que l’Albert 
Pintat vulgui realment que tirem 
endavant aquesta política d’Es-
tat, tota la resta forma part de la 
legítima i necessària confronta-
ció democràtica entre dues op-
cions molt diferents i dues visi-
ons molt diferents de l’Andorra 
d’avui i de com ha d’evolucionar 
la nostra societat. No obstant, 
oposició frontal i dura vol dir 
que nosaltres no pararem de 
portar projectes alternatius per 
fer retratar a tothom en seu par-
lamentària en els diferents àm-
bits que van des de la protecció 
de l’entorn fins a la política soci-
al. I per això no esperarem l’any 
vinent sinó que a finals d’aquest 
entrarem diverses iniciatives 
legislatives que marcaran d’al-
guna manera l’agenda política 
perquè actualment no la marca 
pas el PLA ni el seu govern ni el 
seu grup parlamentari que per 
molt que s’esforci a fer una roda 
de premsa setmanal alguns dies 

seuen per dir que no tenen res a 
dir. 

Això vol dir que ja dóna per 
fet que, per exemple, la comis-
sió que està estudiant al llei de 
la CASS podrà funcionar poc 
més?

Aquesta comissió crec que 
està arribant al final del seu ci-
cle, és una comissió que està fora 
del funcionament normal del 
Consell General i es pot conside-
rar com una comissió de partits 
polítics. La comissió es va reunir 
amb una persona que ve de fora i 
és un expert en aquesta matèria, 

aquest haurà d’analitzar la situ-
ació de la Caixa Andorrana de 
Seguretat Social i definir uns cri-
teris de reforma. A partir d’aquí, 
s’hauran de veure si aquests 
criteris s’aproximen més als li-
berals que als socialdemòcrates i 
també qui cedeix què en aquesta 
negociació perquè ja fa dies que 
estem veient que s’avança molt 
a poc a poc. Fa dies que ja vaig 
parlar amb l’Albert Pintat de la 
qüestió i veurem què passa. Crec 
que hem de deixar acabar la co-
missió en els seus treballs i, per 
tant, li pot quedar un mes. Si a 
finals de novembre per fixar una 

data, estem en la situació que 
estem avui, crec que no haurem 
avançat gaire i nosaltres el que 
no farem és esperar al mes de 
gener per entrar una proposició 
de llei. 

En tot cas, l’altre dia van sor-
gir les primeres diferències en-
tre liberals i socialdemòcrates 
pel que fa al tipus de finança-
ment?

Són aquestes i altres. Jo, fins 
el dia que constati que això s’ha 
acabat no vull parlar de quins 
són els punts que tenen la co-
missió aturada perquè és un 

compromís que van prendre els 
companys que hi participen i ho 
respectaré fins l’últim dia. Però 
em sembla que és relativament 
senzill agafar el programa liberal 
i el sociademòcrata i constatar on 
hi poden haver el punts de dis-
crepància. Ara si hem de fer un 
acord de consens tothom hi ha 
de deixar alguna cosa i ja fa dies 
que nosaltres ho diem: si algú 
es pensa que ens hem d’arrosse-
gar darrere el programa liberal, 
aquest algú està molt equivocat. 
L’avantatge que té aquesta situa-
ció és que ara ja no es compta per 
mesos sinó per setmanes.  

Jaume Bartumeu respondrà a la 
consulta pública que està realitzant 
el comú d’Andorra la Vella sobre la 
remodelació de l’avinguda Merit-
xell?
El que faré és manifestar la meva 
opinió: el Comú hauria de prendre 
la decisió, que crec que és l’escaient, 
de retirar d’una vegada les estructu-
res dels carrers de la part de baixa 
de l’avinguda Meritxell i acabar la 
remodelació tal com està a la part 
alta. 

Aquest projecte està marcant bona 
part de la política de la corporació 
socialdemòcrata de Francesc Xavier 
Mora?
Ens hem de deixar estar d’històries i 
començar a treballar en els altres as-
pectes del programa que són nom-
brosos i estan a mig desenvolupar. 
Aquesta no tan sols és la meva opi-
nió sinó la del comitè local del Partit 
Socialdemòcrata. 

Això vol dir que el cònsol està ac-
tuant en contra de les directives del 
comitè local del partit?
Tampoc és això. Pel que he llegit a 
la premsa faran una enquesta i des-
prés decidiran. 

De tota manera, aquesta enquesta 
no és vinculant...
Responsablement el que no hauria 
de fer el nostre govern comunal és 
voler-se aixoplugar en una enques-
ta. Ha de ser la corporació comunal 
qui prengui la decisió i no una en-
questa que no pot ser vinculant per 
la mateixa manera com s’ha configu-
rat, perquè només farem que donar 

magnífiques ocasions per reviscolar 
a un Pere Cervós amb la seva somor-
ta activitat d’oposició. Els problemes 
del Comú d’Andorra la Vella, i amb 
això sí que podria coincidir amb al-
guna declaració del nostre cònsol, 
són altres que l’avinguda Meritxell. 
Per tant, acabem d’una vegada amb 
aquesta història, reconeguem i assu-
mim responsablement que ens van 
ensarronar i deixem-ho estar.

“Reconeguem i assumim responsablement que ens van ensarronar”
MÒNICA LLORENS

SOBRE L’APLICACIÓ DE L’ISI. “Desenes d’empresaris 
no han trobat l’explicació al seu cas concret perquè 
no els ho han sabut explicar des de Govern”.

AJORNAMENT DE L’ISI. “No ho diu el PS sol sinó que 
ho diu la PIME, el Col.legi d’Economistes i la gran ma-
joria d’empreses de compatabilitat del país”. 

CONSEQÜÈNCIES DE L’ISI. Per a Bartumeu, a part 
del “desgavell” per l’entrada en vigor del gravamen 
s’ha de tenir en compte l’augment de la inflació.

> “El que no hauria de 
fer el Comú és voler-
se aixoplugar en una 
enquesta”

“S’han de retirar d’una vegada les estructures de         
  la part baixa de l’avinguda Meritxell”

NOTA D’ACLARIMENT

Andorra Televisió comunica que el proper dia 2 de Desembre començarà l’emissió del programa TOT NEU. 
Aquest espai que acompleix enguany la seva 8tena. temporada en antena, informa setmanalment de les 
novetats i l’agenda d’activitats dels camps de neu del País.
A la vegada, Andorra Televisió informa que no té res a veure amb d’altres programes de televisió dedicats al món 
de la neu que s’estan comercialitzant al Principat d’Andorra.

RTVA, S.A.


